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Demény Anett

A novemberi hónapot bát-
ran lehetne nevezni a férfiak 
hónapjának is, ugyanis ek-
kor zajlik egy igen fontos és 
figyelemfelkeltő mozgalom, 
a Movember (a szó az an-
gol moustache, azaz bajusz, 
valamint a november sza-
vak összerakásából létrejött 
kifejezés), amely mára az 
egész világon ismert. Ennek 
lényege, hogy az erősebbik 
nem képviselői leborotválják 
szakállukat a hónap elején, 
majd a következő harminc 
nap során növelik azt, hogy 
felhívják ezáltal a figyelmet 
a szűrővizsgálatok fontossá-
gára.

Nem lehet általánosítani, 
de a férfiak többsége egy-
általán nem vagy csak na-
gyon kivételes esetben jár 
orvoshoz, illetve szűrővizs-
gálatokra, ezért a Movember 
mozgalom lényege az, hogy 
olyan betegségekre hívja fel 
a figyelmet, amelyek előfor-
dulása gyakoribb a férfiak 
körében, azonban a rendsze-
res szűrővizsgálatokkal még 
időben felismerhetők és ke-
zelhetők. A betegségek nem 
válogatnak, bármikor bár-
kivel megtörténhet a baj, ha 
nem fordítunk kellő figyel-
met a lelki és fizikai egészségi 
állapotunkra. 

Novemberben egy másik 
kihívás is népszerű, a Száraz 
November során a résztve-
vők leteszik az alkoholt és az 
italfogyasztással kapcsolatos 
szokásaikat értékelik. An-
nak ajánlott bekapcsolódni, 
aki legalább hetente egyszer 
vagy annál többször iszik, és 
szeretne többet megtudni az 
alkoholhoz fűződő viszonyá-
ról.

Ha november, akkor 
MovemberFelköszöntötték a város szépkorúit

Ez az ünnepség a város életében egy évente hagyo-
mányosan megszervezett esemény, ugyanaz a hely-
szín, nagyjából ugyanaz a társaság, a programokat 
próbálják mindig emlékezetessé tenni, hangzott el. 
Fülöp László Zsolt polgármester beszédében elmond-
ta, idén van egy újdonság, teljesítették a szépkorúak 
azon kérését, hogy legyen lehetőségük az est folya-
mán táncolni.

(a cikk teljes terjedelmében a 4-dik oldalon olvasható)

Október 28-án Szováta adott helyet a Spartan Race Románia
 hetedik kiadásának

A Spartan Race Románia olyan akadályverseny, amely különböző pályákat tartalmaz, 
és ezek a helyszínen összeállított és felszerelt útvonalak különböző távolságú és nehéz-
ségi szintekkel rendelkeznek. A vetélkedő az Amerikai Egyesült Államokból származik, 
napjainkban 42 országban szerveznek Spartan bajnokságokat.(...)A szovátai futamokon 
összesen 1850 felnőtt és 340 gyerek vett részt. A szervezők és önkéntesek összesen 150-en 
bonyolították le a versenyt. 

(a cikk teljes terjedelmében a 5-dik oldalon olvasható)

Fotó: Ábrahám Szilárd

Fotók: Ábrahám Szilárd



Helyi közérdekű közlemények

A Polgármesteri Hivatal 
elérhetőségei:

Cím: 545500 Szováta, 
Főút, 155 szám  

Tel: 0265 – 570218 
Fax: 0265 – 570524

E-mail: 
secretariat@primaria.szovata.ro
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Önkormányzati 
határozatok

164/2023.10.09 sz. Hatá-
rozat – 2023. október 13-15. 
megrendezett  TÖKFESZTI-
VÁL alkalmából kiírt nyilvá-
nos árverés odaítélési doku-
mentációjának jóváhagyásáról  
egy kürtőskalács-árusító hely 
elfoglalására vonatkozóan;

165/2023.10.19 sz. Határo-
zat – Szováta Város helyi költ-
ségvetésének módosításáról a 
2023-as évre;

166/2023.10.19 sz. Határo-
zat – a tanárok útiköltségeinek 
elszámolási jóváhagyásáról a 
“Domokos Kázmér” Technoló-
giai Líceumban és az “S. Illyés 
Lajos” Gimnáziumon belül;

167/2023.10.19 sz. Határo-

zat – 2019/27 sz. tanácshatáro-
zat módosításának jóváhagyá-
sáról;

168/2023.10.19 sz. Határo-
zat – a szovátai heti piacon lévő 
mellékhelyiség bontásának jó-
váhagyásáról;

169/2023.10.19 sz. Határo-
zat – Didaktikai és rekreációs 
uszoda beruházási projekttí-
puson belül a cél fenntartását 
biztosító kiadások finanszíro-
zásának jóváhagyásáról;

170/2023.10.19 sz. Határo-
zat – Szováta város közterüle-
tén, 52119 telekkönyvi szám-
mal nyilvántartott területen 
emléktábla elhelyezésének jó-
váhagyásáról;

171/2023.10.19 sz. Hatá-

rozat – „Vízellátó és háztar-
tási szennyvízhálózat bővíté-
se Szováta városban, Maros 
megyében” című beruházásra 
vonatkozó 2022/195 sz. tanács-
határozat módosításának jóvá-
hagyásáról;

172/2023.10.19 sz. Hatá-
rozat – egy együttműködési 
szerződés megkötésének jó-
váhagyásáról Szováta Város és 
Adventured Sport Events Kft. 
között;

173/2023.10.19 sz. Határo-
zat – 2022/196 sz. tanácshatá-
rozat módosításának jóváha-
gyásáról;

174/2023.10.19 sz. Hatá-
rozat – az 50774 telekkönyvi 
számmal bejegyzett ingatlan 

közvetlen értékesítésének jóvá-
hagyásáról;

175/2023.10.19 sz. Hatá-
rozat – a „Doina mozi körüli 
multifunkcionális szabadidős 
terület rendezése” beruházási 
célra vonatkozó frissített általá-
nos becslés jóváhagyásáról;

176/2023.10.27 sz. Határo-
zat – Szováta Város helyi költ-
ségvetésének módosításáról a 
2023-as évre;

177/2023.10.27 sz. Határo-
zat – 2022/178 sz. tanácshatá-
rozat módosításának jóváha-
gyásáról;

178/2023.10.27. sz Határo-
zat – 2023/162 sz. tanácshatá-
rozat módosításának jóváha-
gyásáról;

Újszülöttek:
Nyulas Boróka (Nyulas Norbert és Fülöp Orsolya)
Házasságkötések:
Silion Petru (Hársfa utca 25. szám) – Jakab Andrea (Tölgyfa utca 2. szám);
Domokos Albert (Fő út 50. szám) – Bereczki Bernadett (Petőfi Sándor 
Lakónegyed Z2/5 szám)
Elhunytak:
Fülöp Samuelă (sz. 1948.) – Parajdi út 129. szám;
Pop Iosif (sz. 1937.) – Május 1 utca 119. szám;
Albert Károly (sz.1937.) – Hosszú utca 6. szám;
Szigeti Csaba (sz. 1957.) – Hosszú utca 73. szám;
Kovács Erzsébet (sz. 1936.) – Mester utca 25. szám.

Family Start és Student Invest

A Családügyi, Ifjúsági és Esélyegyenlőségi Minisztérium idén is elindította a Family Start 
és Student Invest elnevezésű kamattámogatott hitelprogramokat.  

A programok az egyetemi hallgatókat, és a fiatal családok támogatását célozza meg. 
A Student Invest a 18 és 40 év közötti diákoknak szól, akik a romániai oktatásban vesznek 

részt. A kedvezményes kamatú hitel legtöbb 75 ezer lejes lehet, amely úgy az alap, mint a 
mesteri és doktori cím megszerzésénél felhasználható.

A kölcsönt fel lehet használni a tandíj kifizetésén át, a számítógépek vásárlására és számos 
olyan tevékenység finanszírozására, amelyek a tanulást segíti elő. 

A Family Start Program a 18 és 45 év közötti személyeknek szól, akik szeretnének csa-
ládot alapítani, vagy már családot alkotnak, és a párok közül legalább egyik fél az életkori 
kritériumoknak megfelel, emellett a nettó jövedelem fejenként nem haladja meg a 6000 lejt, 
egyedülálló szülők esetében ez a határ 7500 lej. A felvehető hitelkeret maximum 150 ezer lej. 

A hitelből legfeljebb 20 ezer lejt el lehet költeni az esküvő szervezésére, de többek között az 
óvoda, iskola és bölcsőde költségeit is ki lehet fizetni.

További részeleteket a következő weboldalon találhatnak: https://contragarantare.ro

----------------------
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Adresa Primăriei 
Oraşului Sovata:

Sovata, Str. Principală 
Nr. 155.

             Tel: 0265 570 218   
Fax: 0265 570 524

E-mail: 
secretariat@primaria.szovata.ro

Hotărârile Consiliului Local
Hotărâre nr. 164/09.10.2023– 

cu privire la aprobarea 
Documentației de atribuire 
pentru licitaţia publică deschi-
să cu strigare pentru ocuparea 
unui loc pentru comercializarea 
produselor alimentare – cozo-
nac kurtos,  cu ocazia FESTI-
VALUL DOVLEACULUI – 13-
15 octombrie 2023;

Hotărâre nr. 165/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea rectifi-
cării Bugetului Local al Orașului 
Sovata, pe anul 2023;

Hotărâre nr. 166/19.10.2023 
– privind aprobarea decontă-
rii cheltuielilor de deplasare a 
cadrelor didactice din cadrul 
Liceului Tehnologic „Domokos 
Kázmér” și Şcoala Gimnazială 
„S.Illyés Lajos” Sovata;

Hotărâre nr. 167/19.10.2023 
– cu privire la modificarea 
H.C.L nr.27/28.03.2019 privind 
stabilirea componenței echipei 
mobile pentru intervenția de 
urgență în cazuri de violență 
domestic;

Hotărâre nr. 168/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea de-

molării construcției/grup sani-
tar din piața săptămânală din 
orașul Sovata, str. Trandafirilor 
nr.11/A, județul Mureș;

Hotărâre nr. 169/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea 
finanțării cheltuielilor necesare 
asigurării mentenanței obiecti-
vului din cadrul proiectului tip 
de investiții „Construire Bazin 
de înot didactic și agrement, Str. 
Gara Mică, oraș Sovata, județul 
Mureș”;

Hotărâre nr. 170/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea 
înființării unui Parc denumit 
„Parcul înfrățirii” în zona Cine-
matografului Doina din Sovata, 
str. Trandafirilor, județul Mureș, 
pe terenul înscris în C.F.52119-
Sovata, domeniul public al 
orașului Sovata, amplasarea 
unor plăci comemorative re-
spectiv denumirea unor alee în 
Parc;

Hotărâre nr.  171/19.10.2023 
– cu privire la modificarea art.2 
din H.C.L. nr.195/21.12.2022 
privind aprobarea 
documentației tehnice faza 

Proiect Tehnic de Execuție și 
a indicatorilor tehnico-econo-
mici actualizați  pentru lucrarea 
“Extindere rețea de alimentare 
cu apă și canalizare menajeră în 
Orașul Sovata, județul Mureș”;

Hotărâre nr. 172/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea par-
ticipării UAT Oraș Sovata, în 
calitate de partener al Clubului 
Sportiv Feel Good, în vederea 
organizării și desfășurării eve-
nimentului sportiv de alergare 
cu obstacole de mare anvergură, 
intitulat Spartan Race Sovata, în 
data de 28.10.2023;

Hotărâre nr. 173/19.10.2023 
– cu privire la modificarea art.7 
din H.C.L. nr.196/21.12.2022 
privind implementarea pro-
iectului “Extindere rețea de 
alimentare cu apă și canaliza-
re menajeră în Orașul Sovata, 
județul Mureș”;

Hotărâre nr. 174/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea vânză-
rii directe a proprietății imobili-
are – teren intravilan amenajat 
în regim de parcare, situată în 
Sovata, Str. Vulturului, județul 

Mureș, înscris în C.F.50774-
Sovata;

Hotărâre nr. 175/19.10.2023 
– cu privire la aprobarea Devi-
zului general actualizat pentru 
obiectivul de investitii „Ame-
najare spaţiu de agrement mul-
tifuncţional în jurul cinema 
Doina”;

Hotărâre nr. 176/27.10.2023 
– cu privire la aprobarea rectifi-
cării Bugetului Local al Orașului 
Sovata, pe anul 2023;

Hotărâre nr. 177/27.10.2023 
– cu privire la modificarea 
H.C.L. nr.178/24.11.2022 pri-
vind atestarea apartenenţei la 
domeniul privat al orașului 
Sovata, a imobilelor -tere-
nuri- situate în Orașul Sovata, 
înscrise în C.F.56041-Sovata și 
C.F.57208-Sovata;

Hotărâre nr. 178/27.10.2023 
– cu privire la modificarea 
H.C.L. nr. 162 / 28.09.2023, pri-
vind aprobarea documentației 
topo-cadastrale de dezlipire a 
terenului înscris în C.F.50809-
Sovata , aparținând domeniului 
privat al Orașului Sovata;

Student Invest și Family Start

Ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Şanse și în anul acesta a început programele guver-
namentale de creditare Student Invest și Family Start, ediția 2023.

Programul Student Invest: 
    • vârsta beneficiarilor eligibili – între 18 și 40 de ani, cuprinși în instituțiile de învățământ supe-

rior din România;
    • valoarea maximă a creditului – 75.000 lei;
Împrumutul poate fi folosit pentru plata unor activități extrașcolare ale copiilor, achiziția de calcu-

latoare și finanțarea multor activități care promovează educația școlară.
Programul Family Start:
    • vârsta beneficiarilor eligibili – între 18 și 45 de ani, care își întemeiază o familie și/sau persoa-

nele care formează o familie, dintre care cel puțin unul dintre beneficiari se încadrează în criteriul 
de vârstă;

    • valoarea maximă a creditului – 150.000 de lei;
    • plafonul de venituri ce permite participarea în program– venitul net pe membru de familie este 

de până la 6.000 lei, respectiv de până la 7.500 lei pentru familiile monoparentale. Venitul net lunar 
pe membru de familie în sensul prezentului program reprezintă salarii nete lunare/ venituri din 
salarii. Precizare: prin venit net lunar se înțelege inclusiv indemnizația pentru creșterea copilului.

Din împrumut se pot cheltui maxim 20.000 de lei pentru organizarea cununiei religioase, a cunu-
niei civile sau a ceremoniei cu prilejul căsătoriei, dar pot fi plătite, printre altele, și costurile creșei, a 
grădiniței, a școlii. Detalii suplimentare se găsesc pe următorul site: https://contragarantare.ro
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Felköszöntötték a város szépkorúit

Bár hivatalosan október elseje az Idősek Világnapja, sok más településhez hasonlóan Szovátán is általában 
egy későbbi időpontban ünneplik meg a város szépkorúit, illetve az 50-dik, 55-dik, és 60-dik házassági évfor-
dulójukat ünneplőket. Ilyenkor mindig egy rendkívül színvonalas, minden apró részletre odafigyelő eseményt 
szervez az önkormányzat, ahonnan nem hiányozhatnak a jó kívánságokat tartalmazó köszöntő beszédek, a 
finomabbnál finomabb ételek és a kulturális programok. Az esemény helyszíne az utóbbi években mindig a volt 
Danubius-Fenyő Szálló Margaréta terme volt. Idén is ide várták a város több száz lakóját hálájuk és tiszteletük 
kifejezésére.

„Jókedvet adj, és semmi mást, Uram!
A többivel megbirkózom magam.
Akkor a többi nem is érdekel,
szerencse, balsors, kudarc vagy siker.
Hadd mosolyogjak gondon és bajon,
nem kell más, csak ez az egy oltalom,
még magányom kiváltsága se kell,
sorsot cserélek, bárhol, bárkivel,
ha jókedvemből, önként tehetem;
s fölszabadít újra a fegyelem,
ha értelmét tudom és vállalom,
s nem páncélzat, de szárny a vállamon.
S hogy a holnap se legyen csupa gond,
de kezdődő és folytatódó bolond
kaland, mi egyszer véget ér ugyan –
ahhoz is csak jókedvet adj, Uram.”
Garai Gábor szavaival köszöntötték az időseket november 7-én, ezt 

követően a Sirülők Néptáncegyüttes szemet gyönyörködtető műso-
rát látták a jelenlévők.  Ez az ünnepség a város életében egy évente 
hagyományosan megszervezett esemény, ugyanaz a helyszín, nagy-
jából ugyanaz a társaság, a programokat próbálják mindig emlékeze-
tessé tenni, hangzott el. Fülöp László Zsolt polgármester beszédében 
elmondta, idén van egy újdonság, teljesítették a szépkorúak azon 
kérését, hogy legyen lehetőségük az est folyamán táncolni. A város 
vezetősége örömét fejezte ki, amiért a nyugdíjasok hangot adtak kí-
vánságuknak, és örülnek, amiért ezt tudták teljesíteni. „Meggyőző-
sédem, hogy a világon a legstabilabb rendszer, ha lehet mondani így, 
a székelységben három generáció egy udvaron. Az, hogy ma ezen a 
rendezvényen mindenki, aki fellép, és mindenki, aki az önök szórakoz-
tatását vállalta, az úgymond a miénk, mindenki szovátai, éppen ezért 
köszönetet szeretnék mondani azoknak, aki ebben támogatott minket, 
úgy az oktatóknak, partnereknek, akik különböző szolgáltatásokat 
nyújtanak és azoknak is, akik a finanszírozásban, esetleg tanácsadás-
ban segítettek. Ebben a teremben is három generáció van, és minden 
generáció a másikat támogatja, az idősebbek a fiatalokat, a fiatalok 
a középkorosztályt, de azáltal, hogy mindenkinek örömet nyújtunk, 
mindnyájunk számára egy boldogság.” – fogalmazott továbbá az elöl-
járó. A polgármester felszólalását követően a Tücsökraj Népi Zene-
kart szólították a színpadra, majd az gyerekek produkciója után a 
történelmi egyházak képviselői következtek, hogy mikrofon elé állja-
nak és köszöntsék az ünnepelteket. Gilyén Katalin Mária református 
lelkész arról beszélt, hogy milyen kiváltságos helyzetben vannak azok 
a nyugdíjas korú emberek, akik nem egy marék gyógyszerrel kezdik 

a reggelt. Példaként felhozta, hogy a Szentírásban van egy olyan ige 
a Példabeszédek könyvében, ami az egyik legjobb orvosságot írja 
elő, és a következőképp hangzik: „A vidám szív a legjobb orvosság, 
a bánatos lélek pedig a csontokat is kiszárítja.” (Példabeszédek 17:22) 
„Nem arról a vidámságról van itt szó, ami elmúlik, ami egy estét tart, 
vagy időnként fellángol, hanem arról, ami igazából boldogságot jelent. 
Azt a boldogság állapotot, ami azt az embert jellemzi, aki biztonság-
ban tudja az életét, aki minden körülmények között és a körülmények 
ellenére is tudja azt, hogy jó kezekben van, még akkor is, hogyha fáj, 
kellemetlen, akkor is, ha elgurul a pirulája.” – magyarázta a lelkész. 
Köllő Tibor római katolikus plébános Ferenc pápa az idősek napjára 
küldött üzenetét tolmácsolta. Ebben a pápa az idősek és fiatalok kap-
csolatát emelte ki, hangsúlyozva, hogy a két generációnak tudnia kell 
együtt élni, gondolkozni, örvendeni és Isten akaratával közremű-
ködni. „A Szentagya további üzenete, hogy a képzelet világából lép-
jünk át a konkrét tettek mezejére, és öleljük magunkhoz az időseket, az 
öregeket, a nagyszülőket. Ne hagyjuk magukra őket! Jelenlétük értékes 
a családban és a tágabb közösségben, tudatosítja bennünk, hogy közös 
az örökségünk, és egy olyan nép részei vagyunk, amely őrzi gyökereit. 
Igen, az idősek adják át nekünk annak tudatát, hogy Isten szent népé-
hez tartozunk. Az egyháznak és társadalomnak is szüksége van rájuk. 
A jövő építéséhez szükséges múltat adják át a jelenek. Becsüljük meg 
őket, ne fosszuk meg magunkat a társaságuktól és ne fosszuk meg őket 
a mi társaságunktól. A nagyszülők és idősek világnapja a remény fi-
nom apró jele akar lenni számunkra és az egész egyház számára, ezért 
ismételten kér a szentatya mindenkit: egyházmegyéket, közösségeket, 
egyesületeket, helységeket, hogy ünnepeljék meg az időseket, a fiatalok 
és idősek újbóli találkozásának örömét helyezve a középpontba.” – zár-
ta gondolatát a plébános. 

A jókívánságokat és áldást követően az esemény egyik legmeg-
határozóbb pillanataként egyenként szólították és kihívták azokat a 
házaspárokat, akik 2023-ban ünneplik a 50-dik, 55-dik, és 60-dik 
házassági évfordulójukat. Tizenöt olyan párnak hangzott el a neve, 
akik idén ötven éve kötötték össze életüket, ötvenötödik házassági 
évfordulót négyen ünnepelnek az önkormányzat adatai szerint, illet-
ve két olyan házaspár is volt, akik hatvan éve társai egymásnak jóban 
és rosszban. Az említett személyeknek díszoklevelet és egy csokor 
virágot nyújtott át a polgármester és az alpolgármester, majd egy-egy 
közös kép is készült velük. Az est folyamán, amíg a szépkorúak el-
fogyasztották a finom vacsorát, a Szovátai Muzsikus Lelkek néven 
nemrég újjáalakult formáció biztosította a jó hangulatot, végül min-
denki felállhatott táncolni, aki akart, az élőzenét Bakó Tihamér és 
Farkas József szolgáltatta. Demény Anett
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Október 28-án Szováta adott helyet a Spartan Race Románia 
hetedik kiadásának

A Spartan trail, sprint, super és kids kategóriái voltak városunk-
ban. A SUPER egy 10 kilométeres, 25 akadállyal teli útszakasz 
volt, amely az Amfiteátrumtól indult, a Medve-tó mellett az erdőn 
át a Kilátóhoz, majd a Cseresznyés hely tetejére, onnan vissza a 
Tivoli-tóhoz, majd a sétányon keresztül – a Medve-tó mentén – 
a Rózsák útjára, és onnan a célba, amely visszavezette a verseny-
zőket az Amfiteátrumhoz. A Super, olyan akadályokkal volt tele, 
amelyek embert próbálóak voltak, hiszen kötélmászás, szögesdrót 
alatti kúszás, derékig elmerülés, különböző kapaszkodó gyakor-
latok, de emellett volt egyensúlypróba, és különböző falmászások 
is nehezítették a résztvevők dolgát. Aki elrontotta valamelyik aka-
dályt, annak 30 darab ötütemű fekvőtámaszt kellett végeznie. 

A Trail egy 10 kilométeres akadály nélküli terepfutás volt, amely 
Patakmajor fele ment. 

A SPRINT a SUPERhez hasonló feladatsor, azonban itt 20 aka-
dály volt, az útszakasz hasonló volt, csak a Cseresznyés-hegy ki-
maradt belőle, ugyanis ez öt kilométeren zajlott. 

A KIDS az a gyerekeknek szólt korosztályokra bontva (4-14 
éveseknek), gyakorlatilag egy mini Super kategóriának felelt meg, 
hiszen a gyerekeknek akadályokon kellett végigmenniük, amelyek 
hasonlóak voltak a felnőttekéhez. 

Fülöp László Zsolt, városunk polgármestere is részt vett a Sprint 
kategóriában, így nyilatkozott a Spartanról: 

„Azt láttuk, hogy egy sikeres rendezvény volt, mindenképpen egy 
új típusú szegmens a turizmusban, amely ellátogatott Szovátára. 
Kezdve a versenysportolóktól, azokon keresztül, akik sportolgatnak, 
és imádják azt, hogy visszakerüljenek néha a természetnek abba 
szegmensébe, ami kegyetlen, de valójában az emberhez természe-
tileg közel áll. 

Mivel első alkalommal volt megszervezve a Spartan Szovátán, 
mindenképpen szerettem volna kipróbálni, hogy milyen élményt 
nyújt ez a típusú versenyzés, így az öt kilométeres, húszakadályos 
szakaszra neveztem be. Én magammal versenyeztem, a cél az volt, 
hogy megpróbáljam, illetve, hogy sérülésmentesen járjon le a ver-
seny. 

Összességében azt látjuk, hogy ez – ahhoz képest, hogy az első ilyen 
eseményünk – nagyon sikeres volt. Persze vannak még kisebb hiá-
nyosságai, amelyet ki fogunk értékelni, és pótolni fogjuk, amennyi-
ben jövőre újra Szovátára tudjuk hozni ezt a rendezvényt, hiszen 
úgy a szervezők, mint a város részéről van hajlandóság. Természe-
tesen, ennek van költségvonzata, de van jövedelmi oldala is, mert a 
vendégszám itt száll meg, itt költ, és itt mozog két-három napot. Így, 
mint olyan, jó gazdasági infúziót von maga után.”

Ilyés Sándor Lóránd a Spartan főszervezője is értékelte a szovátai 
versenyt: „Szinte azt lehet mondani, hogy felülmúlta akár az elvá-
rásokat, de az is lehet, hogy még az előző eseményeket is bizonyos 
szempontból. A versenyzőknek nagyon tetszett az, hogy ötvözve volt 
a város a természettel, voltak nagyon-nagyon nehéz szakaszok is, 
ugye azelőtti napokban esett az eső, és sár volt, de mégsem olyan 
jellegű nehézség volt, hogy egyáltalán ne tudják megcsinálni, hanem 
jó kihívás elé állította őket. Amikor visszajöttek a városi részre, a 
Medve-tó környékére, akkor jó volt, hogy oldalról nagyon sokan 
szurkoltak nekik. Fontos volt az, hogy a Fürdőtelep központi részét is 
érintsük, pontosan amiatt, hogy az emberek lássák, illetve egymást 
támogassák.”

A szovátai futamokon összesen 1850 felnőtt és 340 gyerek vett 
részt. A szervezők és önkéntesek összesen 150-en bonyolították 
le a versenyt. 

A Spartan Race Románia 
olyan akadályverseny, amely 
különböző pályákat tartalmaz, 
és ezek a helyszínen összeállí-
tott és felszerelt útvonalak kü-
lönböző távolságú és nehézségi 
szintekkel rendelkeznek. A ve-
télkedő az Amerikai Egyesült 
Államokból származik, napja-
inkban 42 országban szerveznek 
Spartan bajnokságokat.

Farkas Júlia

Fotók: Ábrahám Szilárd
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Robotok és más technológiai eszközök lepték el a Telekit

A szovátai Teleki Oktatási és Módszertani Központ évente számtalan eseménynek ad helyet a kultúra, az okta-
tás és a nevelés területén, legutóbb a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége és az Education: Next Oktatás-
technológiai Szövetség közös szervezésében megvalósuló kiállítással egybekötött szakmai konferenciáját tartot-
ták meg a központban, Innováció és kreativitás az oktatásban: új pedagógiai módszertanok és eszközök címmel. 
Mintegy száz pedagógus, intézményvezető, oktatási szakember és településvezető vett részt a regisztrációhoz kö-
tött eseményen.

2022 novemberében járt először Erdélyben az Education: NEXT 
Oktatástechnológiai Szövetség, akkor két cég képviselte Magyar-
országot, egy kiscsoportos foglalkozást, úgynevezett workshopot 
tartottak a pedagógusoknak, és már akkor eldöntötték, hogy ide 
még vissza fognak jönni. A mostani találkozót a Romániai Magyar 
Pedagógusok Szövetségével közösen szervezték meg. Azt a célt tűz-
ték ki, hogy több állomáson, egész Erdélyt bejárva népszerűsítik az 
oktatástechnológiát, az anyaországi megoldásokat, miközben ők 
maguk is tanulnak. 

A két napos eseménynek Szováta volt az első állomása, itt hét 
cég képviselete volt jelen, második nap Székelyhídra látogattak el 
a kezdeményezők, hasonló tartalommal készültek az ottani peda-
gógusok, oktatási szakemberek és önkormányzati vezetők számára, 
mint a fürdővárosban. Ott már kilenc cég pakolta ki termékeit, még 
kettő csatlakozott az előbbi héthez. Próbálták ezt a két állomást úgy 
megvalósítani, hogy a belső területeket: Hargita, Maros, Kovászna 
megye, illetve a határ menti részeket egyaránt lefedjék, mindenki-
hez eljusson az információ. A tematikával kapcsolatban elmondha-
tó, hogy három pontra helyezték a hangsúlyt: 

    1. Hogy bemutassák azokat a pedagógiai megközelítéseket és 
módszertanokat, amelyek ösztönzik a diákok kreativitását és prob-
lémamegoldó képességét. 

    2. Hogy megvitassák az új technológiák és oktatási eszközök 
szerepét az oktatásban, amelyek segítik az interaktív és hatékony 
tanulást. 

    3. Hogy bemutassák az innovatív oktatási projekteket és gyakor-
latokat Erdélyből és a világ más részeiből, illetve hogy megosszák 
azokat az inspirációkat, amelyek hozzájárulhatnak a pedagógia fej-
lesztéséhez. 

A szovátai helyszínen két előadást tartottak a résztvevőknek, 
előbb Horváth Ádám, az Education: Next elnöke digitális fejlesz-
tések pedagógiai célhoz rendeléséről beszélt, majd a bútorokat, tan-
agyagokat és taneszközöket érintő pályázati lehetőségekről Tankó 

Zoltán osztott meg hasznos ismereteket a hallgatósággal. Az elő-
adások megkezdése előtt már az innovatív pedagógiai eszközöket: 
szoftvereket, különféle méretű robotokat, módszertanokat gyártó 
és forgalmazó cégek is megérkeztek és kipakoltak a standjaiknál, 
bárki odamehetett érdeklődni, szívesen válaszoltak a feltett kérdé-
sekre, illetve készségesen megmutatták a legújabb fejlesztéseket is. 
Mikulák Péter érdeklődésünkre elmondta az Edtech Magyarország 
lassan 25 éve működik, digitális eszközöknek a forgalmazásával és 
kiosztásával foglalkozik. Idén februárban léptek a romániai piacra, 
ezen belül is a magyar lakta területeket célozták meg, és az a céljuk, 
hogy minél több iskolához eljuttassák ezeket a termékeket. „Nagyon 
sok eszközünk van, nem fért be minden az erdélyi karavánunkba. 
Hoztunk 3D-nyomtatót, robotkart, programozható robotokat, robot-
autókat.(...) Ezek az eszközök egyaránt ismertek otthon és itt is, sokat 
járom az iskolákat, beszélgetek az iskolaigazgatókkal, és a 3D-nyom-
tató szinte minden negyedik-ötödik tanintézményben megtalálható, 
hasonló a helyzet a kisebb robotokkal is, mindig vidáman mesélik, 
hogy a gyerekek mennyire szeretnek ezekkel játszani.” - fogalmazott 
az Edtech Magyarország romániai kereskedelmi igazgatója. 

A Teleki Oktatási és Módszertani Központban megtartott ese-
ményre mintegy száz személy regisztrált be, a szervezők ezzel kap-
csolatban elmondták, nagyon meglepődtek a nagy részvételi ará-
nyon. A tavalyi novemberi találkozás után számítottak arra, hogy 
nagy lesz az érdeklődés, de arra nem, hogy Szovátán, több mint 
száz személyt tudnak megmozgatni. A két nap során kiállítókkal 
együtt 250 szakember találkozott egymással, cserélt eszmét, és ala-
kított ki emberi kapcsolatokat. Arra a kérdésre, hogy az anyaországi 
tanintézmények milyen mértékben vannak felszerelve az említett 
innovatív eszközökkel, Fehér Sándor, az Education:Next Oktatás-
technológiai Szövetség elnöksége tagja a következőképp válaszolt: 
„Valamivel előbbre járunk abban a tekintetben, hogy hamarabb kap-
tak olyan fejlesztési forrásokat az iskoláink, otthon Magyarországon, 
amelyek néhány évvel később, de ide is megérkeztek, ezáltal van egy 
pici helyzeti előnyünk, de lesz olyan előadás, amely arról szól, hogy 
ez az előny lehet olykor hátrány is. Mi azt tapasztaljuk, hogy most 
itt, Erdélyben a fejlesztési források, a pályázati lehetőségek adnak egy 
olyan lehetőséget a pedagógusoknak, szakembereknek, hogy tanulva 
az anyaországi hibákból, nehézségekből, egy sokkal összetettebb, meg-
gondoltabb és fenntarthatóbb fejlesztést valósítsanak meg saját tele-
pülésükön, iskoláikban.”

Mint kiderült, vannak újabb megkereséseik, így tavasszal minden 
bizonnyal új helyszíneken fogják folytatni az eseménysorozatot.

Demény Anett
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Hagyományőrző nap a DK-ban

Nagy várakozás, készülődés előzte meg a rendezvényt, amit 
minden évben igyekszünk szebbé, élménydúsabbá varázsolni. 
Úgy gondolom, ebben az évben is sikerült a kitűzött célt meg-
valósítani, hiszen nemcsak egy színvonalas és tanulságos ren-
dezvénnyel örvendeztettük meg iskolánk diákjait, hanem egy 
újabb mesterség bevonásával, valamint egy újabb vendégis-
kola jelenlétével tudtuk bővíteni a rendezvény palettáját. Meg 
kell említenünk, hogy az elmúlt években egyre több kézműves 
csatlakozott lelkes csapatunkhoz, tavaly egy kovácsműhely, 
míg az idén egy fazekasműhely is elfogadta meghívásunkat.

Nagy öröm számunkra, hogy idén három iskola is megtisztelt 
jelenlétével: a székelyudvarhelyi Eötvös József Szakközépisko-
la 19 tanulóval, a gyergyószentmiklósi Salamon Ernő Gimná-
zium 30 tanulóval képviseltette magát rendezvényünkön. A 
két iskola már több éve visszajár hozzánk, mindig izgatottan 
várják a meghívásunkat. Mint már említettem, idén bővült a 
meghívott iskolák száma, hiszen ellátogatott hozzánk 16 diák 
a csíkdánfalvi Petőfi Sándor Iskolaközpontból is.  Ugyanakkor 
a szovátai S. Illyés Lajos Általános Iskola is megtisztelt jelen-
létével, két osztály látogatott el hozzánk osztályfőnökük kísé-
retében.  Öröm volt látni, hogy a rendezvény során új barátsá-
gok alakultak, a diákok közös élményeket szereztek, amelyek 
örök emlékek maradnak.

A Hagyományőrző nap ünnepélyes megnyitóval vette kezde-
tét, amelyre iskolánk dísztermében került sor, ahol vendégein-

ket és iskolánk díszbe öltözött tanárait és diákjait Vass Ferencz 
igazgató úr köszöntötte. E nap tiszteletére idén több tanár és 
diák is székelyruhát öltött. A székely ruhás lányok, a X. C. 
osztály tanulói, körbevezették a meghívott iskolák diákjait és 
az őket kísérő tanárokat az iskola udvarán, folyosóin, tanter-
mein. Bemutatták, hogy ők milyen szép, kellemes környezet-
ben tanulnak. Ezt követően, a műhelyekbe vezették őket, ahol 
mindenki megtalálhatta a saját igényeinek megfelelő mester-
séget, részt vehetett különböző kézműves tevékenységeken.

Az iskola tantermeiben a következő kézműves műhelyek 
várták nagy szeretettel a diákokat és a tanárokat: gyöngyfűzés, 
horgolás, pirografálás, kovácsműhely, fafaragás, szalmafonás, 
tarkahímzés, kasírozás, szádfán szövés, körmöcske, fazekas-
műhely, népdaloktatás hegedű és brácsa kíséretével. A közös 
ebéd után táncház várta az érdeklődőket, s folytatódhatott az 
önfeledt éneklés, népdalok tanulása.

     Azt hiszem, gyönyörű dolog ebben a mai modern, rohanó 
világban megállni, visszatekinteni, hogy ne felejtsük el, hon-
nan jöttünk, tiszteljük s becsüljük azokat az értékeket, amelye-
ket őseink bíztak ránk. Ugyanakkor előre is tekintenünk kell, a 
jövőbe, hiszen szent kötelességünk hagyományaink átadása a 
jövő nemzedékének. Múltunk, hagyományaink ismerete, tisz-
telete és megtartása szülőföldön való megmaradásunk záloga. 

Írásomat Márton Áron püspök szavaival 
zárom: „Isteni parancs, hogy gyermekein-
ket szent hitükre megtanítsuk, vallásunk 
erkölcseire szoktassuk az ősöktől átvett 
hagyományok szellemében és tiszteletében 
neveljük”.

Idén XIV. alkalommal, 2023. október 25-én került 
sor a Hagyományőrző nap megszervezésére a Domo-
kos Kázmér Óvoda, Gimnázium és Szakközépiskolá-
ban, amely Szováta Város Önkormányzata támoga-
tásával valósult meg.

Madaras Margit tanárnő
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Képernyő mögött

A médiának, azon belül a televíziónak nagy hatása van mindannyiunk életére, hiszen ez az egyik legfontosabb 
szórakoztató és információszerző médium az életünkben. Ennek ellenére csak kevesen látnak bele ennek a műkö-
désébe, az úgy nevezett „kulisszák mögé”. Mivel november 21-e a televíziózás világnapja, így az e havi inspiráló 
egy olyan személyt hoz a kedves olvasó elé, akit valószínűleg jól ismer a Sóvidék Televízió műsoraiból. Bíró-Ur-
bán Izabella életének egy fontos részét képezi ez a közeg, ezen attitűdöt - és nem csak – fejtegeti az alábbi interjú.

– Hogyan választottad ezt a pályát? Hogyan kerültél a 
Sóvidék Televízióhoz?

– Nem mondom, hogy mindig is újságíró szerettem volna 
lenni, de amikor beiratkoztam a Sapientia Erdélyi Magyar Tu-
dományegyetem marosvásárhelyi Karának a Kommunikáció 
és közkapcsolatok szakára és az első szakmai gyakorlatom a 
Sóvidék Televíziónál végezhettem, minden addigi elképzelé-
sem megváltozott a jövőmet illetően. Talán mindig is bennem 
volt a riporter, mivel kíváncsi természetem van, érdekel az 
emberek története és jó hallgatóságnak is bizonyulok. 21 éve-
sen belekóstolhattam a média világába, televíziós riporterként 
és hírszerkesztőként kezdtem pályafutásomat. A diplomaosz-
tót követően felvettek a Sóvidék Regionális Televízióhoz, és 
innentől a televíziózás töltötte ki a mindennapjaimat. Az évek 
során fokozatosan végigjártam az „én” szakmai létrámat: ri-
porter, hírszerkesztő, hírműsor vezető, műsorszerkesztő, mű-
sorvezető, főszerkesztő. Pozitív értelemben a munkám lett a 
szenvedélyem, minden nap igyekeztem kihozni magamból a 
maximumot.

Több mint 10 évet dolgoztam a Sóvidék Televíziónál, ren-
geteget tapasztaltam ez idő alatt, a szívemhez nőtt a televízió, 

annak munkaközössége és maga a közösség, a térség, ahol lát-
ható a televízió, azaz a Sóvidék Televízió vonzáskörzete. 

– Mit gondolsz, a médiának mekkora hatása van manapság 
az emberek életére?

– Napjainkban meghatározó szerepe van a médiának, 
ugyanis átszövi a mindennapokat. Befolyásolja az emberek 
életét, még a szabadidő eltöltését is, és ha már itt tartunk, 
nézzük a szórakoztató oldalát. A tömeggyártott szappanopera 
sorozatokra gondolva, egyszerűen beszippant úgymond egy 
álomvilágba. A médiát lehet tudatosan is használni, informá-
ciószerzésre, de akár inspirációként is. Viszont vannak még 
olyan médiaorgánumok, amelyek műsorai, hírei serkentő ha-
tással vannak a lélekre, és e mellett még szórakoztatóak is. A 
Sóvidék Televízió ezek közé tartozik, mozgósító erővel bír és 
értéket teremt. A regionális sajtó, a helyi televízió, a helyi ese-
ményekről, a kisebb közösségek életéről tudósít. S bár változik 
a klasszikus televíziózás, az új médiumok és eszközök, mint az 
internet, az okoseszközök, a streaming technológia hatással 
vannak rá, képes a Sóvidék Televízió is technikai fejlődésre. 
Jelen van az interneten, közösségi platformot működtet, web-
oldalt is, saját nagy népszerűségnek örvendő YouTube csator-
nát, egyszóval a televízió él az új technológiákkal.  A Sóvidék 
Televízió értékteremtő volta több szinten is megmutatko-
zik. Ez a tömegtájékoztatási eszköz ugyanis értéket teremt a 
Sóvidéki régió/terület számára, mert egyedi, sőt a vidéken 
egyedülálló, ezért rendeltetése kitüntetett. A környéken élő 
emberek teljes körű tájékoztatást kapnak, azaz a Sóvidék terü-
letén mindenki tudomást szerezhet, naprakész információk-
kal gazdagodik mindenféle eseményről, történésről. Továbbá 
a romániai magyar régióknak nem minden esetben van sa-
ját televíziója. A Sóvidék Televízió értéket teremt az egyének 
számára is. A régión belül, különböző településeken élő em-
berek egyen-egyenként olyan információkkal gazdagodnak, 
amelyek a közvetlen környezetükben történnek, ezért hozzá 
tudnak járulni az egyén gyarapításához, készségeinek gazda-
gításához. Azaz, az embereknek lehetőségük van inspirálódni, 
segíteni, tenni a környezetükért a hírekből inspirálódva. A te-
levízió értékteremtő volta egyben a környezet értékteremtésé-
hez is hozzájárul, gyarapítva, gazdagítva a régiót. 

– Hogyan néz ki egy műsor a háttérből?
– Egy beszélgetés műsor elkészítése egyszerűbb valamivel, 

mint egy magazinosabbé. Meghívottat keresek először, ami 
egyébként nem egyszerű feladat. Volt, hogy tíz emberből egy 
mondott igent a felkérésre, ami stresszes tud lenni, amikor 
határidő van, és nincs sem alanyom, sem egy előre leforga-
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tott részem. Miután egyeztetünk helyszínt, akkor következik 
a forgatás napja. Pályám elején még készültem kérdésekkel, 
utána olvastam, érdeklődtem a meghívottamnak, informá-
ciókat szereztem róla, hogy ki ő és mivel foglalkozik, tud-e 
beszélni, mert igen, ez is fontos, hogy mennyi kérdéssel kell 
készülnöm, mit tudok belőle kihozni. A későbbiekben már 
nem készültem ezekre a beszélgetésekre, miután megvolt az 
alanyom és egyeztettünk a forgatás időpontjáról, akkor már 
csak a beszélgetés következett, egyszerűen leültünk és egy jót 
beszélgettünk előre elküldött, előre megfogalmazott kérdések 
nélkül. A legtöbb portré műsor, amit egy nap leforgattam az 
szám szerint öt volt, fárasztó volt, de mégis élveztem.

– Te hogyan készülsz fel egy híradóra és hogyan egy beszél-
getős adásra?

– Pályám elején még készültem a forgatásokra, előre megír-
tam, megfogalmaztam a kérdéseket, amikor telefonon egyez-
tettem a meghívottal, vagy a hír témájáról, akkor ügyesen 
jegyzeteltem. Sokszor kihívás volt olyan témákról írni, amiről 
sejtelmem sem volt, például a sportesemények, egy-egy focis 
hír megírása. Mindez később kimaradt, oda tudtam figyelni 
az apró részletekre is anélkül, hogy bármit leírtam volna, ha 
részt vettem egy sajtóeseményen vagy bármilyen rendezvé-
nyen, már tudtam, hogy mit fogok kérdezni az interjú alany-
tól, hogy fogom megírni a hírt. Ami a beszélgetős adást illeti, 
amint megvolt a kellő tapasztalatom, gyakorlatom, rutinos 
volt már a műsor elkészítése, azon kívül, hogy elkészítettem a 
sminkem, a hajam és felöltöztem alkalomhoz illően nem ké-
szültem különösebben. 

– Az évek során melyik volt az a műsor, aki igazán a szí-
vedhez nőtt? 

– Az Ahajt és itthon című műsor volt az első műsorom, az 
első „gyermekem”. Nagyon a szívemhez nőtt, műfaját tekint-
ve portréfilm. Olyan fiatalok, középkorúak kaptak meghívást, 
akik külföldön vagy itthon dolgoztak vagy már megfordultak 
külföldön, de úgy döntöttek, hogy hazajönnek, esetleg a kint 
maradás mellett voksoltak. A műsorban a meghívottak életük-
ről, szülőtelepülésükről, tanulmányaikról, a karrierépítésről, 
tapasztalataikról, jövőbeli terveikről meséltek, elmondták úgy 
a pozitív, mint a negatív történeteket, hogy milyen nehézségek 
adódtak egyetem alatt, vagy annak elvégzése után, a külföldi 
munkavállalás során. Megosztották az itthon maradással kap-
csolatos gondolatokat, az itthoni nehézségeket, vagy éppen 
pozitív dolgokról meséltek. Nem volt két egyforma történet.

A másik műsorom a Gazdatúra volt, egy mező- és agrár-
gazdasági magazinműsor, amely a falusi életet, a gazdálkodás 
mindennapjait mutatta be. Nehéz lenne eldönteni, hogy a két 
műsor közül melyik nőtt leginkább a szívemhez, talán mind a 
kettő, mert mind a kettő én voltam. Az Ahajt és itthon műsor 
elindításnak ötlete onnan jött, hogy én magam is voltam kül-
földön, egy kerek évet éltem Cipruson. A mezőgazdasági ma-
gazin elindítása pedig gyerekkoromnak tudható be, négy évet 
éltem családommal egy magyarországi lovardánál, majd édes-
anyám szülőfalujába hazaköltözve megörököltem a termőföld 
szeretetét. Az ő szülei mindig is mezőgazdasággal, zöldség- és 
gyümölcstermesztéssel foglalkoztak. Hát innen volt a tudás, a 
tapasztalat a Gazdatúra elindításához. 

– Történt valaha olyan baki, amire ma mosollyal az arco-
don gondolsz vissza? 

– Ha eszembe jut az első műsorom forgatása, mindig elmo-
solyodok. Nagyon izgultam, nagyon készültem, kérdéseket 
írtam, átbeszéltem azokat a főnökömmel, az ő javaslatára mű-
sor előtt találkoztam a meghívottammal, vele is átbeszéltem a 
kérdéseket, hogy miről fogunk beszélni, itthon is sokat gya-
koroltam. Gyakoroltam a beköszönőt, a kiköszönőt, tanul-
tam a kérdéseket, hogy minden gördülékenyen menjen majd 
a forgatáson. Mintha tegnap történt volna úgy emlékszem, a 
Kicsi Gomba étteremben készítettük el a felvételeket, ott, ahol 
tulajdonképpen elindult a Sóvidék Televízió első adása is. Egy 
szovátai fiatalember, Jeremiás András volt a meghívottam, aki 
teljes bepillantást engedett életébe. Első műsor lévén, gon-
dolom az izgalomtól, vagy nem tudom, de teljesen más han-
gom volt, mint a való életben, vagy a következő műsorokban. 
Mintha nem is én lettem volna a kérdező, kis vékony, szinte 
remegő hang volt az, ami kijött a számon. Emlékszem is, ami-
kor a férjemmel itthon néztük a műsort a tévében, megkér-
dezte, hogy mi lett a hangommal. Ha vissza gondolok erre a 
forgatásra, mindig elmosolyodom, egyébként azóta sem néz-
tem meg többet a műsorom ezen részét.

– Most, hogy egy huzamosabb ideig távol maradsz a képer-
nyőtől, hogy látod a szakmát? 

– Egy éve mentem el gyereknevelési szabadságra. Ez idő alatt 
is besegítettem a kollégáknak, helyettesítettem narrálásban, 
de volt, hogy hírt is forgattam. Így a nézők időnként hallják 
még a hangom a hírekben. A képernyőtől azonban valóban 
távol vagyok egy ideje, azonban követem a Sóvidék Televízi-
ót, a kollégáim munkáját továbbra is. Azt gondolom, hogy az 
objektív tájékoztatásra való igyekezet nagyon fontos a szak-
mában, és a néző/olvasó is igényli ezt. Talán picit „felhígult” 
a szakma, de a többség igazi újságírói habitussal rendelkezik 
még. Persze, vannak, akik nem hivatásként, hanem csak mun-
kahelyként élik meg ezt a szakmát.

Villámkérdések 

– Interjú vagy híradó? 
– Interjú. Szeretek terepre járni.
– Ki az, aki inspirál az életedben és a munkádban? 
– Nincsenek ideáljaim. Azt mondanám, bárki tud inspirálni, 

főleg az olyan, akiben benne van az életigenlés. A tévénél el-
töltött több mint tíz év alatt nagyon sok értékes, életörömmel 
teli, kitartó emberrel találkoztam, ők mindannyian inspirál-
tak engem. 

– Hogyan egyeztethető össze a munka és a magánélet? 
– Én szerencsésnek tartom magam. A munkám lett a szen-

vedélyem, így mondhatom, hogy összefonódott a munka és a 
magánélet. Ha munkaidőn kívül is hívtak, felvettem a telefont, 
és kész voltam forgatni is menni bármikor. 

– Van olyan televíziós műsor, amit regulárisan követsz? 
– Nincs. 
– Szerinted mi a legfontosabb emberi erény?
– Az emberség, a bátorság.

Kiss Boglárka



Szovátai Hírmondó, 235. szám 2023. november10

A közös éneklés összekapcsoló ereje

A HAMBURGI CANTEMUS GYERMEKKAR Szovátán járt, a Marosszéki Kodály Zoltán Gyermekkar vendé-
geként. A cserekapcsolat 2022 nyarán kezdődött Firenzében. 39 fokban kórusruhában vonultunk Firenze utcáin 
a hangversenyünkre, illetve az előtte lévő próbára. Megszólítottak minket: ugye, mi egy kórus vagyunk? Csenge 
rögtön meg is hívta őket a hangversenyünkre. Rögtön utánunk érdeklődtek, s a hangversenyre már a hamburgi 
meghívással és elérhetőségeikkel érkeztek. Számunkra égből pottyant ajándék volt ez akkor.

2023 áprilisában a vendégeik voltunk Hamburgban, Európa 
egyik legnagyobb városában. Ebben a hatalmas északi kikötővá-
rosban családok fogadták be kórustagjainkat, barátságok szövőd-
tek, a közös éneklés örökre összekapcsolt minket. Megtapasztal-
tuk, hogy egy húron pendülünk, noha teljesen más kultúrából 
valók vagyunk. Az ő nyitottságuk, kedvességük irányunkban 
nagyon jóleső volt. A családok tejben-vajban fürösztötték gyer-
mekeinket, a közös muzsikálás pedig még erősebbre fonta a látha-
tatlan szálakat, melyekkel összekapcsolódunk.

Csodálatos embereket ismertünk meg bennük, akik a szép meg-
születéséért rengeteg áldozatot tudnak hozni, és mindezt jóked-
vűen, odaadóan és lelkesen teszik.

2023 októberében ők keltek útra, hogy meglátogassanak min-
ket. Jobbágytelkén, Mikházán, Remetén, Vármezőben, Szovátán, 
Parajdon látták őket vendégül kórustagjaink és családjaik. Nagy 
barátkozási és nyelvgyakorlási lehetőség volt ez minden vendég-
látónak! A szovátai tavak, a parajdi Sóbánya, a vármezői Halász-
csárda meglátogatása után közös próbát tartottunk a katolikus 
templomban. 90 éneklő gyermektől zengett a templom!

Közös hangversenyünkön a két kórus külön-külön is énekelt, de 
volt nyolc olyan kórusmű, amit közösen szólaltattunk meg: a ham-
burgi születésű Mendelssohn és más német szerzők művei mellett 
Kodály Zoltán, Bárdos Lajos kórusművei. Kinek a német, kinek 
a magyar nyelv okozott feladatot, de mindenki sikeresen megol-
dotta! Néhány közösen énekelt kórusmű főpróbája már megvolt 
Hamburgban, de voltak olyanok is, amiket mi énekeltünk ott, s 
azóta ők is megtanulták. A terjedelmes hangversenyre sokan el-
jöttek, s megérintődtek a gyermekek, fiatalok lelkes, átélt énekétől.

A szombat délután közös játékkal, kézműveskedéssel, fergeteges 
táncházzal telt a Mariánumban, a Kodály Zoltán Népfőiskolán.

Vasárnap a nyárádremetei templom falai zengtek a két kórus kö-
zös énekétől, megörvendeztetve a nyárádmenti családokat, akik 
szintén nagy számban töltötték meg a templomot.

A vasárnap délután a családokkal telt. Este ömlöttek a képek a 

kóruscsoportba a szebbnél szebb élményekről, melyekben a ven-
déglátó családok részesítették távolról érkezett vendégeiket. Zen-
gett a jobbágytelki domboldal, a szovátai, a bekecstetői kilátó a 
vendéglátók és vendégeik közös jókedvű énekétől…!!!

A feledhetetlen napokat könnyes búcsú zárta a reggeli sötétség-
ben, amikor útra keltek kedves vendégeink. Kapcsolatok épültek, 
távoli világok kötődtek össze. Mi, akik más népek igényes mu-
zsikáját éltetjük, megszólaltatjuk, kedves magyar kultúránkat is 
megmutathattuk, megismertethettük, megszerettethettük…! A 
kultúra békét, szeretetet hordoz. 

Hála és köszönet a hamburgi Cantemus Gyermekkarnak és 
vezetőiknek, Szováta város és a nyárádmenti falvak önkormány-
zatainak, a polgármester uraknak és munkatársaiknak. Köszön-
jük szépen a szovátai és a nyárádmenti katolikus plébániáknak, 
a plébános atyáknak és munkatársaiknak. Köszönjük szépen a 
vállalkozóknak, akik segítettek vendéglátásunkban: a parajdi 
Sóbánya, a Hochland, a Sándor pékség, a Szántó-Fülöp pékség, 
a Kovács pékség, a Kati bolt, az Elixon, a Lanka és a Dósa Hús-
feldolgozó üzem, a vármezői Halászcsárda, a Gál bolt. Köszöne-
tet mondunk a Sóvidék TV-nek. És köszönjük szépen a Kedves 
Szülőknek, Nagyszülőknek, Családoknak, Munkatársainknak, 
Önkénteseinknek azt a sok-sok segítséget, amivel hozzájárultak 
a programokhoz, a tolmácsoláshoz, a szállításhoz, a kórus meg-
vendégeléséhez. Köszönjük munkájukat, áldozatukat, jóságukat! 
Isten fizesse meg!

Nagy Éva M.Vera

Beszámoló
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VII. Bekecsalja néptáncfesztivál

Október utolsó hétvégéjén került megszervezésre 
Szovátán a VII. Bekecsalja néptáncfesztivál. A 2017-
ben indult kezdeményezés célja volt, hogy a szovátai, 
valamint más erdélyi, lehetőség szerint anyaországi 
néptáncegyüttesnek, táncosoknak találkozási, egy-
mástól való tanulási lehetőséget biztosítsunk, ugyan-
akkor szakmai tapasztalatcsere lehetőségét az okta-
tóknak, együttes vezetőknek.

 Ennek érdekében évről-évre meghívtunk gyerek- és ifjúsá-
gi tánccsoportokat, amelyek évente változtak, vagy éppen a 
néptánctalálkozókon kialakult baráti kapcsolatok révén válltak ál-
landókká az eseményen, így figyelemmel tudtuk követni munkáju-
kat, fejlődésüket, tanulni egymás tevékenységéből. Az idei, hetedik 
alkalommal megszervezett találkozón sem volt ez másként. A házi-
gazda Sirülők Néptáncegyüttes örömmel látta vendégül és fellépő-
ként a színpadon a meghívott néptáncegyütteseket. A találkozáson, 
régi baráti és szakmai kapcsolatok ápolásán túl kiváló alkalom volt 
arra, hogy a közönség is betekintést nyerhessen az elmúlt év és évek 
munkájába, újra és újra rácsodálkozhasson a magyar néptánc és vi-
seletek szépségére, nemzeti kultúrkincseink értékeire.   

A jelenlévő csoportok előadásában így láthattunk szatmári, 
vajdaszentiványi, bukovinai, magyarózdi, ördöngösfüzesi, sóvidéki 
táncokat, valamint sóvidéki és küküllőmenti muzsikát a szovátai 
Tücsökraj gyerek népi zenekar előadásában. Az előadáson és az azt 
követő táncházban a Kedves zenekar biztosította a talpalávalót.

Különleges színfoltja volt az eseménynek, hogy elköszöntünk a 
Sirülők Néptáncegyüttes néhány fiatal táncosától, akik az együttes 
2015-ös megalakulása, valamint az első néptánctalálkozó óta ak-
tív táncosai voltak az együttesnek, és mivel más településen foly-
tatják középiskolai- és egyetemi tanulmányaikat, ha fájó szívvel is, 

de útnak engedtük, hogy az itt kapott szárnyakat, értékeket tovább 
vihessék, élhessék, kibontakoztassák. Egyben néhány perc, az erre 
az alkalomra készített összeállítás erejéig magunk előtt vonulhat-
tak fel az együttes, a táncosok utóbbi éveinek fontosabb eseményei, 
fejlődésük útvonala, az elhintett magvak és kitartó-szorgos ápo-
lás, munka gyümölcsei, amelynek következtében – sokuk életét 
meghatározóan – továbbra is a népi kultúra, néptánc különböző 
területein folytatják tanulmányaikat, hivatásukat. Nemcsak az idei 
esemény sikeréről, hanem az elmúlt alkalmak, elmúlt évek munká-
járól, eredményéről, fontosságáról is tanúskodott a most megszer-
vezett találkozó, fesztivál.  

Ez úton mondunk köszönetet a megvalósulás lehetőségéért a 
szervezésben együttműködő Educatio S.I.L. Egyesületnek, Maros 
Megye Tanácsának, valamint támogatóinknak, a Nemzeti Kulturá-
lis Alapnak és Bethlen Gábor Alapnak.

--------------------------------
În data de 28 octombrie a avut loc gala Festivalului de dans folcloric 

Bekecsalja, ediția a VII-a, program care face parte din proiectul „Cer-
cetarea, cunoașterea și păstrarea tradițiilor populare în Ținutul Bekec-
salja”. Scopul proiectului realizat în parteneriat cu Consiliul Județean 
Mureș era creșterea calității serviciilor publice în domeniul cultural și 
social, promovarea și diseminarea patrimoniului cultural la nivel local, 
național-internațional, schimbul de experiențe legate de cercetarea, 
cunoașterea și păstrarea obiceiurilor, tradițiilor și a artei al spectacolului 
prezentat de către ansamblurile invitați la festival.

 Prima parte a proiectului, cea de cercetare, cunoaștere a unor dan-
suri folclorice, s-a desfășurat în luna iulie când membrii Ansamblului 
Sirülők din mai multe categorii de vârste au participat într-o tabără pro-
fesională de cercetare și cunoaștere la Locodeni, în urma căreia au fost 
familiarizați cu dansuri populare din Bucovina și Ozd, iar coreografiile 
realizate din aceste dansuri prezentate la festivalul Bekecsalja.

Ansamblul Sirülők alături de ansamblurile de copii și de tineri invitați 

la festival au prezentat publicului câte o coreografie din repertoarul de 
dans popular. Astfel am putut viziona dansuri din Satu-Mare, Voivo-
deni, jocuri și dansuri populare din Bucovina, Ozd, Fizeșu Gherlii, de 
asemenea copiii muzicieni din orchestra de copii Tücsökraj ne-au în-
cântat cu muzica populară din Ținutul Sării și al Târnavelor. Spectacolul 
și petrecerea de dans a ansamblurilor prezente acompaniat de orchestra 
populară Kedves s-a dovedit o ocazie eficace pentru a  creea conexiuni, 
să cânte, să danseze împreună, să-și schimbe experiențele, cunoștințele 
legate de dansul și cultura populară.

În această cale mulțumim pentru sprijin și co-organizare parteneri-
lor Consiliul Județean Mureș și Asociația Educatio S.I.L., de asemenea 
finanțarea acordată de Nemzeti Kulturális Alap și Bethlen Gábor Alap.

Festivalul de dans popular Bekecsalja

Kiss Enikő

Kiss Enikő

Fotó: Fülöp Edmund

Beszámoló
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Energiahatékonyság otthon: A hőszigetelés fizikája és 
a villamosenergia-felhasználás csökkentése

A fenntartható életmód és költségmegtakarítás szempontjából kiemelkedő fontosságú az otthoni energiahasz-
nálat, főként a lehűlés közeledtével, amikor az energiafogyasztás jelentősen megnő. Vizsgáljuk meg az otthonok 
energiafelhasználásának alapjait, kiemelve a hőszigetelés fizikáját, és olyan praktikus tanácsokkal szolgálha-
tunk, amelyek segítségével optimalizálni lehet a villamosenergia-felhasználást, különös tekintettel a téli idő-
szakra.

Az otthoni energiahatékonyság nem csupán egy zöldmozga-
lom része; a mindennapi életünk kényelmét és a családi költ-
ségvetésünket is érinti. Az energiafogyasztás csökkentése az 
otthonokban nemcsak környezetvédelmi szempontból felelős 
döntés, hanem hozzájárul a hosszú távú költségmegtakarí-
táshoz is, hiszen annak tudatos kezelése csökkentheti a min-
dennapi életünkre gyakorolt gazdasági nyomást, környezeti 
hatásokat.

Az energiahatékonyság arra utal, hogy egy adott mennyisé-
gű energiát minél hatékonyabban hasznosítsunk. Ez nemcsak 
pénzt takarít meg, hanem csökkenti az üvegházhatású gázok 
kibocsátását is, hozzájárulva a klímaváltozás elleni küzde-
lemhez. Az energiahatékonyság növelése érinti az épületek, 
közlekedési eszközök, ipari folyamatok és energiaátalakító 
rendszerek területét is. Modern technológiák, intelligens 
rendszerek és módszerek segítik elő ezt a folyamatot, amely-
nek eredményeként csökkenthetjük a felhasználást anélkül, 
hogy csökkentenünk kellene a teljesítményt vagy a kényelmet. 

Az átlagos ház energiafogyasztása számos tényezőtől függ, 
beleértve a ház méretét, az energiaszámlák típusát, a fűté-
si és hűtési rendszereket, az elektromos berendezéseket, és 
azok hatékonyságát is. Az energiafogyasztást kilowattórában 
(kWh) mérik, és ez az érték országonként, régiók szerint  vál-
tozhat (éghajlati különbségek, energiaforrások, stb. szerint), 
de érdekességként: Romániában körülbelül 3.400 kWh az 
elektromos energiafogyasztása egy  modern, három fős ház-
tartásnak évente.

Tekintsünk meg néhány klasszikus példát az energiafogyasz-
tásra vonatkozóan.

1. Fűtés és hűtés:
• Régi fűtőrendszer:
  Példa: az 1970-es években telepített, hatékonyságban el-

avult kazán. 

Probléma: Sok energiát veszít, mivel kevésbé hatékonyan 
alakítja át a tüzelőanyagot hőenergiává. Régi technológiája 
miatt a hatásfoka alacsony, ami azt jelenti, hogy sok energiát 
igényel, és kevés hasznos hőt termel.

Megoldás: Cserélje le egy modern, energia hatékony fűtő-
berendezésre, például egy kondenzációs kazánra vagy hőszi-
vattyúra, hiszen ezek a modern rendszerek hatékonyabban 
alakítják át a tüzelőanyagot hővé, ami kevesebb energiavesz-
teséget eredményez. Továbbá, könnyen szabályozható rend-
szerekről beszélünk, amik gond nélkül alkalmazkodnak az 
aktuális hőigényekhez.

2. Világítás és elektromos készülékek:
 • Hagyományos izzók:
Példa: hézaglámpák vagy hagyományos izzók
Probléma: Nagy energiaszükséglet és sok hőveszteség. A 

hagyományos izzók a bejövő elektromos áram jelentős részét 
hővé alakítják, ami nem túl hatékony, hiszen a fő cél a fény 
előállítása.

Megoldás: Cserélje le energiatakarékos izzókra, például 
LED-lámpákra vagy kompakt fénycsövekre. Az ilyen típusú 
izzók kevesebb energiát használnak, és hosszabb élettartamú-
ak.

• Energia hatékony háztartási gépek:
Példa: régi hűtőszekrény, mosógép
Az új, energia hatékony háztartási gépek jelentős mértékben 

csökkenthetik az áramfogyasztást, miközben ugyanolyan jól 
végzik a munkát, korszerűbb technológiával működnek.

 3. Izoláció és szigetelés:
 • Gyenge ablakok és hőszigetelés:
Példa: régi, rossz minőségű ablakok, hiányzó tetőszigetelés
Probléma: A gyenge ablakok és a hiányzó szigetelés lehetővé 

teszi, hogy a meleg vagy a hideg levegő könnyen behatoljon 
vagy távozzon a házból.

Megoldás: Jó minőségű ablakok telepítése, megfelelő tető- és 
fal izoláció alkalmazása. A modern ablakok, amelyek energia-
költség-csökkentő tulajdonságokkal rendelkeznek, hatéko-
nyabban tartják bent a meleget télen és kint a hőséget nyáron. 
A megfelelő izoláció (tető, padlás, falak) segíti megakadályoz-
ni a hőveszteséget.

A fent említett néhány példa alapján elindulva könnyen rá-
döbben az ember, hogy a titok legtöbbször egy egyszerű, jól 
működő szigetelésben rejlik. Azonban a hőszigetelés lényegét 
csak akkor értjük meg, ha megismerjük a hőátadás három fő 
mechanizmusát: a hővezetést, hőáramlást és sugárzást.
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• Hővezetés: Ez a folyamat a hőenergia áramlását jelenti egy 
anyagon belül. A jó hőszigetelő anyagok minimális hővezetést 
biztosítanak. 

 • Hőáramlás: A hőszigetelés során fontos figyelembe ven-
ni a konvekciót, amely a folyadékok vagy gázok hőmozgását 
jelenti. Hőszigetelő rendszerek célja, hogy minimalizálják a 
konvekciós hőáramlást. 

    • Sugárzás: A hő sugárzása elektromágneses hullámok 
formájában történik. A hőszigetelő anyagoknak jó sugárzás-
védelmet kell biztosítaniuk.

Hogyan működik a hőszigetelés?  

A hőszigetelés célja, hogy minimalizálja vagy megakadá-
lyozza a hőátadás fent említett mechanizmusait. Ezért haté-
kony hőszigetelés esetén mindenképp figyelembe kell venni a: 

    • Hővezetés elleni védelmet: A hőszigetelő anyagnak ala-
csony hővezetési képességgel kell rendelkeznie. 

    • Hőáramlás elleni védelmet: A konvekciós hőáramlást 
meg kell akadályozni, például légzáró rétegek vagy szigetelő 
anyagok alkalmazásával. 

    • Sugárzás elleni védelmet: A hőszigetelő anyagoknak 
jó sugárzásvédelmet kell biztosítaniuk, például reflektív bevo-
natokkal vagy kisugárzó felületekkel, amik visszaverik a hőt.

2.2 Hőszigetelési anyagok és technológiák 

A hatékony hőszigetelés számos anyagon és technológián 
alapul. 

 • Üveggyapot: Kiváló hőszigetelő képességű, könnyű, gyak-
ran használt anyag. 

 • Kőzetgyapot: Hasonlóan jó hőszigetelő képességekkel 
rendelkezik, mint az üveggyapot, ellenáll a nedvességnek és 
a penésznek. 

 • Cellulóz: Környezetbarát, gyakran használt hőszigetelési 
anyag, amely papír alapú. 

 • Polisztirolhab: Könnyű és hatékony hőszigetelő anyag, 
amely ellenáll a nedvességnek. 

 • Poliuretánhab: Kiváló hőszigetelő képességekkel rendel-
kezik, számos alkalmazásban használják. 

 • Infravörös reflektív bevonatok: Ezek a bevonatok csök-
kentik a sugárzó hőátadást. 

Ezen anyagok kombinálhatók vagy alkalmazhatók rétegesen 

a legjobb eredmények eléréséhez. A hőszigetelési technológi-
ák folyamatosan fejlődnek a hatékonyság és fenntarthatóság 
növelése érdekében.

Zárásképp pedig a már fent elhangzott információk, tippek 
és tanácsok kiegészítéseként nem árt odafigyelnünk az alábbi 
tényezőkre otthonunk szempontjából: 

    • Víztakarékosság: Használjon víztakarékos zuhanyfeje-
ket, csöpögésmentes csapokat és energiatakarékos mosógépe-
ket, hogy csökkentse a víz- és energiafelhasználást. 

    • Napenergia: Ha lehetséges, fontolja meg a napenergia 
használatát. Napkollektorok vagy napelemek telepítése hozzá-
járulhat a ház energiaellátásához. 

    • Standby mód kikapcsolása: Kapcsolja ki az elektronikai 
eszközök standby módját, amikor nem használja őket. Sok ké-
szülék fogyaszt energia azáltal is, hogy készenléti állapotban 
van. 

    • Energiatakarékos konyhatechnikák: Használjon fedőt 
a főzés során, és válasszon energiatakarékos sütőket és főző-
lapokat. 

    • Szemléletváltás és tudatos energiafelhasználás: Tu-
datosan figyeljen az energiafelhasználásra mindennapi tevé-
kenységek során, például a felesleges lámpák kikapcsolásával 
és a felesleges eszközök kikapcsolásával. Ezek az egyszerű lé-
pések jelentősen hozzájárulhatnak az otthoni energiafogyasz-
tás csökkentéséhez és a fenntarthatóbb életmódhoz.

Az otthoni energiahatékonyság kulcsfontosságú tényezője a 
fenntartható életmódnak és az egészséges pénzügyi gazdál-
kodásnak, különösen a téli hónapokban. A cikk célja, hogy 
segítse az olvasókat megérteni az otthoni energiafelhasználás 
alapjait, és olyan praktikus tanácsokkal szolgáljon, amelyek 
segítenek csökkenteni a téli villamosenergia-felhasználást. Az 
energiatakarékos otthon nemcsak a pénztárca, hanem a kör-
nyezetünk védelmére is kifejezetten jó hatással van.

Kelemen Irénke

Hőveszteség hőszigetelés nélkül
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Egy éves a szovátai könyvklub

A Szovátai Könyvklub november 6-án ünnepelte egy éves születésnapját. Hogy pontosak legyünk, az első könyv-
klubra 2022. november 3-án került sor. A könyvklubról Farkas Júliával beszélgettem, az összejövetelek egyik öt-
letgazdájával és szervezőjével.

Júlia elmesélte nekem, hogy a szovátai könyvklub is – mint 
a legtöbb társa – egyszerűen azért indult el, hogy népszerűsít-
sék az olvasás szeretetét, illetve, hogy a mozgalmas és zsúfolt 
hétköznapokban időt teremtsenek az olvasásra. Ezzel együtt 
viszont egy helyet is teremtettek az olvasásnak, hiszen az öt-
let a bölcsőde elköltözésével indult útjára, amikoris a könyvtár 
épülete szabadon maradt. A néhány éve átalakított és komfor-
tos térré vált könyvtár valóban hangulatos környezetet biz-
tosíthatna bármilyen kis összejövetelnek, azonban valóban a 
könyvklub az, amelynek a leginkább találó a légköre hozzá. Így 
történt tehát, hogy Júlia Sánta Katával és más, jelenleg is ak-
tív klubtagokkal együtt szervezésbe kezdett, engedélyt kért az 
Önkormányzattól, és közös erővel életet vittek a könyvtár falai 
közé, vagy ha úgy tetszik, életre keltették a könyvtár falai közt 
lapuló könyvek történeteit, szépen sorban. 

A jó hír az, hogy a klub nem kötött, bárki bármikor csatla-
kozhat az olvasói körhöz, az egész klub mintegy önműködő 
rendszerként tartja fent magát, nincs vezetőre sem szükségük, 
a demokrácia mintapéldája folyik a körön belül, mindenkinek 
rengeteg jó ötlete támad, és inspirálva egymást, közös döntés-
meghozással jutnak előrébb a tagok könyvklubként. Állandó 
tagok nagyjából 13-an vannak, viszont a közös Facebook cso-
portban 60-nál is többen, ami csak arra utal, hogy semmiféle 
kötelezettség nincs, akinek sűrű programja nem engedi, hogy 
minden könyvet elolvasson, és minden találkozóra elérjen, 
csatlakozhat 1-1 könyv kibeszélésének erejéig is. Sőt, tovább 
megyek: Júlia kihangsúlyozta azt is, hogy „nem csak az jöhet 
a találkozóra, aki elolvasta a könyvet, mert hátha pont a klub-
ban fogalmazódik meg az olvasás szándéka. Nincsenek ezzel 
kapcsolatban korlátok, hiszen pont az a lényeg, hogy ne érezze 
senki sem kötelezőnek, vagy stressz faktornak az olvasást, ha-
nem egy kikapcsolódásként élje meg úgy a könyvklubot, mint 
az olvasást.”. Ezen kívül természetesen a korosztály sem kötött, 
hiszen a generációk is egymástól tanulhatnak a legtöbbet. 

Júlia elmondta, hogy mindenféle könyvet olvasnak a klub ke-
retein belül, mindenkit igyekeznek kimozdítani a saját kom-
fort zónájából, új műfajok megismerésére buzdítva a tagokat. 

A könyvválasztás menetéről is megkérdeztem természetesen 
Júliát. „Minden találkozó alkalmával meghatározunk közösen 
egy irányt, de nem feltétlenül műfajokban gondolkodunk. Volt, 
hogy az adott évszakhoz kötöttük, volt, hogy a moly.hu oldalról 
vettünk ihletet, és a kihívások közül választottunk, volt, hogy 
az iskolakezdés okán házi olvasmányt vettünk górcső alá. A 
közösen meghatározott irány után valaki vállalja a moderátor 
szerepét, és kiválaszt az adott kategóriában három könyvet. A 
három könyv ismertetése után a Facebook csoportban közös 
szavazás során választjuk ki azt a könyvet, amit a következő ta-
lálkozón átbeszélünk. A moderátor szokott készülni a könyvvel 
kapcsolatosan apróságokkal, amelyek esetleg benne voltak a 
könyvben, így nagyon ötletes dolgok szoktak kikerekedni. Volt, 
hogy szabaduló szobává alakult a könyvtár, mert az adott könyv 
Agatha Christie-től volt, vagy a Fahrenheit 451 kapcsán meg 
kellett fogalmazzuk, hogy milyen lenne az élet könyvek nélkül.”

Az is érdekelt, hogy mennyire érintenek szakmai szempon-
tokat a könyvek átbeszélése során, mennyire közelít az estek 
menete a skálán az irodalom és mennyire a szociológia végé-
hez. Azaz mennyire érintenek szakmai szempontokat, mint a 
műfaj, az elbeszélő, a szereplőjellemzés milyensége, hogy mit 
hogyan láttat vagy fed el a szerző, vagy mennyire vizsgálják a 
szociológia és a személyes érintettség felől a könyvet. Öröm-
mel hallottam, hogy nem megy át irodalomestbe a beszélge-
tés, nincs nagyzolás az esetleges plusz szakmai tudással, hanem 
minden est kvázi más. „Mindig a moderátor szabja meg, hogy 
mit kell tennünk. Általában a könyv kapcsán átbeszéljük azokat 
a kérdéseket, amelyeket felvet a könyv, legyenek azok társadal-
mi kérdések, az adott karakter jellemfejlődése a könyv kapcsán, 
vagy a tettei, amelyeket véghezvisz. Mindenki elmondja a vé-
leményét. Ismertetjük az író életrajzát. Van, hogy játékokat is 
beviszünk az adott találkozóba, akár a könyvvel kapcsolatos 
kérdésekkel (vitaest, activity, szabaduló szoba, bingó). Van irá-
nyított és kötetlen beszélgetés is. Az események végén megha-
tározzuk a következő kategóriát, és valaki elvállalja a moderátor 
szerepét. A találkozó végén pedig továbbadjuk azokat a köny-
veket, amelyek már egy ideje vándorolnak a klubban, ezek a 
könyvek a könyvtárból kölcsönzöttek, és egymás között adjuk 
tovább. Mindenki elmondja véleményét, és olvasásra ajánlja.”

Minden hónap első hétfőjén találkoznak a tagok. Remélem, 
hogy ez a kis betekintő elindít pár embert a csatlakozás útján. 
Én ugyan sosem voltam ennek a könyvklubnak a tagja, lévén 
évek óta nem élek Szovátán aktívan, viszont irodalmat hall-
gatok az egyetemen, és rengeteg órám átment hasonló könyv-
klub-élménybe. Ezek alapján hozzátennék én is valamit még a 
felsoroltakhoz. Az olvasás és együttlét élményén kívül ugyanis 
van még egy fontos dolog, amit az ilyen találkozások alkalmá-
val megtanulhat az ember: önmagát.

Szász Bernadett

Cooltúra
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Tisztelet a hősöknek! `56-os megemlékezés 

Október 22-én, vasárnap, sor került az Önkormány-
zat által építtetett harangláb és az abban elhelyezett 
lélekharang megáldására. Szimbolikus eseményként 
az 1956-os forradalom emlékünnepségén szólalt meg 
először a lélekharang, ahogyan szimbolikus a ha-
rangláb helye is: a Városi Ravatalozó és a Szovátai 
‘56-os Hősök, az Elnyomó Rendszerek Áldozatainak 
Emlékműve között.

A lélekharang szava emlékezésre, elmélkedésre hív. Emlékeztet az 
idő múlására, az élet múlandóságára, ráfogva, rászorítva gondola-
tainkat azok véges voltára, ily különös módon adva értéket a szürke 
hétköznapoknak. Az elmúlást idézi, bizonygatva, hogy annak ér-
telmét az élet, egy élet munkája, áldozatvállalása adja meg, világgá 
zengve az élet értékét. 

A szovátai ‘56-os hősi áldozatok emlékére először felcsendülő 
harangszóval vette kezdetét a 2023. évi ’56-os megemlékező ün-
nepség, melyen részt vettek az RMDSZ Szovátai Szervezetének 
vezető testülete, a történelmi egyházak vezetői, a szovátai ’56-osok 
leszármazottjai, a Szovátai Huszárok, a Szovátai Vitézi Rend tagjai 
és szépszámú érdeklődő. 

Az esemény díszvendége Vt. Kelemen Imre, egyetlen élő szovátai 
’56-os, aki idős kora ellenére vállalta egy hosszú út fáradalmait, és 
részt vett szülővárosa e jeles és fontos rendezvényén. 

Az eseményen beszédet mondott Fülöp László Zsolt, az RMDSZ 
Szovátai Szervezetének elnöke, majd koszorúkat helyeztek el a 
résztvevő intézmények, szervezetek, a megjelent családtagok. 

„Békesség a lelkeknek” áll a harang oldalán. Biztosak lehetünk, 
’56-os hőseink lelke nyugalomra, békességre lelt. Ők a pályát be-
futották, a munkát bevégezték, az áldozatot felvállalták. Tisztelet 
Nekik! --------------------------------

Fotó: Ábrahám Szilárd

Kiss János

Az angyal válaszol – egy különleges könyv bemutatója 
Szovátán 

Az Angyal válaszol negyven éve bestseller, huszonegy nyelven jelent meg szerte a nagyvilágban. És ténylegesen 
egy igazán különleges élményben lehetett része mindazon, a spiritualitás iránt fogékony résztvevőnek, aki október 27-én, pénte-
ken, egy korán sötétedő délután a Városháza Nagytermében összegyűlt egy élménydús kiadvány bemutatójára és találkozásra 
a szerzővel, melynek mottója volt: Az Angyal válaszol, méltóságra nevel. „Gyújtópont az ember. Valójában egy pont: a Megvál-
tó pont.” Szervező: Domokos Johanna, helybeli támogatók: Önkormányzat és a Bernády Közművelődési Egylet. 

Az Angyal válaszol erdélyi körútjának állomásai: Temesvár, 
2023. okt. 21. szombat, Sepsiszentgyörgy, 2023. okt. 22. vasár-
nap, Gyergyóalfalu, 2023. okt. 24. kedd, Gyergyószárhegy, 2023. 
okt. 25. szerda, Csíkszereda, 2023. okt. 26. csütörtök, Kolozsvár, 
2023. okt. 28. szombat, Nagyvárad, 2023. okt. 29. Vasárnap. 

A magyar kiadásért a szerző Kardos Gyöngyi Margit felel, aki 
Mallász Gitta közvetlen munkatársa. A könyvvel kapcsolatos 
gondolatai: 

„Mikor úgy tűnik, hogy minden összeomlik, talán valami egé-
szen új van születőben. Rajtunk múlik létrejötte. Megújulás 
csakis belülről indulhat. Ezt élte meg Budapesten, a második vi-
lágháború embertelensége közepette négy fiatal művész. Hanna, 
Gitta, Lili és József nem tehetetlen áldozata a külső események-
nek. Szomjasan keresik az igazat, az élet célját, az ember helyét 
és felelősségét. Váratlanul, fénnyel telített erő jelenlétét érzik, 
mely fokról-fokra új távlatokat nyit előttük. Tizenhét hónapon 
át tart a tanítás, melyből 88 beszélgetés maradt ránk, Mallász 

Gitta lejegyzésében. Ez a dokumentum Az angyal válaszol cí-
met kapta. A könyv minden szava erőt és reményt ad. Felelős-
ségünkre, emberi méltóságunkra és szabadságunkra ébreszt. 
Elűzi a félelmet, biztat, megújít, a lehet és a szabad felé küld. 
 

Kiss János

Felegyenesít:
,,Égjetek, éljetek! Fénnyel teljetek! 

Ébredjetek, keljetek fel! 
Fényetek kell! 
Lényetek ég... 
Nem lehettek fáradtak, 
ha az Új-ban cselekedtek.”
Bár örök érvű, a tanítás katartikusan aktuális. A ma emberé-

hez szól, ébresztő útikalauzként, hogy modern világunk zakla-
tottságában EMBERRÉ nemesedjünk. Bárhol nyitjuk ki, a tö-
mör gyökszavak zengése - mint az ősi ráolvasó rigmusok verses 
szövege - sejtjeink mélyéig hatol. Magas rezgésfokuk gyógyító 
erejű.



Felelős kiadó: Szováta Város Polgármesteri Hivatala, Fülöp László Zsolt polgármester.
Lapszámunk munkatársai: Ábrahám Szilárd, Demény Anett, Farkas Júlia, 

Fülöp Edmund, Kelemen Irénke, Kiss Boglárka, Kiss Enikő, Kiss János, 
Madaras Margit, Márton Béla, 

Máté Miklós, Nagy Éva M. Vera, Szász Bernadett.

Sportélet
Szovátai Hírmondó, 235. szám 2023. november16

Erőteljes alkatú, 35 cm nagyságú madár, amelynek feje ha-
rántcsíkos, a színe egybeolvad az avar fedte talajjal. A fején há-
tul ülő szemei még akkor is jelzik ellenségeit, ha hosszú csőrét 
mélyen a porhanyós talajba dugja. A csőr a hegyén felnyitható, 
és akkor is megfoghatja a zsákmányt, ha a csőr töve zárva ma-
rad.

Erről a rejtélyes életet élő, ritka madárról már tíz éves korom-
ban beszélt édesapám; kiemelte, hogy hosszú csőrét gyakran 
dugja az erdei talajba, és onnan hozza felszínre az élő bogarat, 
gilisztát. Élelemszerzésének módját csak az erdészek és erdőki-
termelő gazdák, munkások ismerik.

Négy tarka tojásán a tojó ül három hétig, kevés felállással. 
A fészkét száradó levelekből készíti az erdő talajára. A fiókák 
vezetését a hím veszi át. Ha a nagyok veszélyt tapasztalnak, 
akkor a fiókákat a combjuk – hasuk közé rejtik. Nagy terüle-
ten honos madár Eurázsia északi részén, a Himalájában és a 
Kárpátmedencében költ.

A vadászok körében híres jelenség a szalonkahúzás. Ennek 
külön varázsa van. Kora-tavaszon, a hó olvadásakor, amikor a 
feketerigó megszólal, énekelni kezd, a hím szalonka az erdei 
nyiladékon át húzva élesen „pisszeg” és „korrog”. Ilyenkor a va-
dász nagyon figyel, és örvend, ha az „ecsettollak”, az apró, külső 
evezők a kalapjára kerülnek, dísznek. Régebb a meglőtt szalon-
ka beleit megpirították, és ritka csemegeként fogyasztották.

Szovátai tapasztalatok: Néhai Bokor Róbert (szül. 1949), a 
vadásztechnikus fia már legény korában megismerte a szalon-
kahúzás helyeit. Hosszúmezőben, továbbá a Tivoli vendéglőn 
kívül, a Kis-és Nagy-Nyárád közötti mezőn többször is figyel-
te-hallgatta a szalonkák húzását.

Ismerte a SÁRSZALONKÁT is (Gallinago gallinago). A Nyá-
rád felső folyásánál látta, hogy az iszapba dugta hosszú csőrét, 
úgy kereste a rovarokat.  Ennek a színe sárgább, fakóbb, mint 
az erdei szalonkáé.

Erdei szalonka (Skolopax rusticola)

Csíkszeredában került megrendezésre a Román Taekwondo  
Kupa október 21-én és 22-én. A Szovátai Sportklub Egyesület 
Taekwondo W.T. Sasok szakága nyolc sportolóval vett részt. 
Eredményeink küzdésben: Simon Rusu Cristian kadet országos 
bajnok, Szabó Dávid Gyula kadet II. helyezett. Formagyakorlat 
eredményeink: Simon Rusu Ştefania gyerek I. helyezett egyé-
niben A klasz, Deák Zsanett gyerek I. helyezett egyéniben B 
klasz, Dósa Jázmin II. helyezett gyerek egyéniben A klasz, Dósa 
Benedek kadet III. helyezett A klasz, Máté Miklós II. helyezett 
A klasz master. Formagyakorlat: Simon Rusu Stefania - Dósa 
Jázmin - Deák Zsanett csapatban országos bajnokok A klasz. 
Turdean Klaudiu felnőtt kategória A klasz magas ugrásban or-
szágos bajnok. Köszönöm szépen Kiss István és Máté Botond 
oktatók segítségét, a szülők hozzáállását és a Szovátai Önkor-
mányzat támogatását.

Román Taekwondo Kupán a 
Sasok

Márton BélaMáté Miklós


